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JOSEPH TRAN VAN NGU
vietnámi származású, a Sapientia  

hittudományi főiskolán  
teológiát tanuló szerzetes 

Ha szerelmes vagy, kreatív leszel.  
Ferenc pápa szerelmes Istenbe, épp 
ezért mélységesen szereti az embere-
ket és a természetet is. Pozitívan tekint 
az emberekre. Azt tanítja nekünk, hogy 
mindenki számára van remény, bár-
mennyire rossz is valaki a többiek sze-
mében. Emellett ismételten kéri, hogy 
védjük bolygónkat. Amikor pápává vá-
lasztották, első beszédében mindenki-
től azt kérte, imádkozzon érte. Ez na-
gyon szép volt, mert azt láttuk, hogy 
alázatos ember, aki azt kéri tőlünk, 
hogy vele együtt építsük az egyházat 
és egy békés világot. Abban a pillanat-
ban nagyon örültem, és arra gondol-
tam, ő jó eszköz Isten kezében, Isten 
sok jót vihet végbe általa.

ANDRÁS CSABA
 Székelyföldön született jezsuita 

skolasztikus

Ferenc pápa megosztó személyiség, 
akit egyházi berkekben olykor kemé-
nyen támadnak. Politikai vezetők lábát 
csókolja, hogy előmozdítsa a békét. Bo-
csánatot kér az egyház bűneiért. Elő-
mozdítja az ökumenikus és a vallásközi 
párbeszédet. Magát nem kímélve reg-
geltől estig dolgozik. Amikor egy nap, 
déltájban meglátogattuk, már az ötö-
dik „fellépésén” volt túl. Nagyon fáradt 
volt, a kézfogásnál, a törékeny emberi 
testben mégis a Lélek sugárzó jelenlé-
tét tapasztaltam meg. Arra kért, imád-
kozzunk érte...

J8
 RADVÁNYI BENEDEK

Újító-e  
Ferenc pápa?

Ahogyan a csíksomlyói 
látogatás miatt lapunk e havi 
számának, úgy a J8 rovatnak 
is Ferenc pápa került a 
fókuszába. Nyolc jezsuita 
vallomása rendtársukról.
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HOFHER JÓZSEF
a Jezsuita Roma Egyetemi  

Szakkollégium lelkivezetője

Van egy közmondás: nincs új a nap 
alatt. Valóban, az eszmetörténetben, 
ha jól megfigyeljük, különböző isko-
lák képviselői (deisták, panteisták, 
ateisták) mindegyre föltűnnek új kön-
tösben, az idők jeleinek megfelelően. 
Egyetlenegy radikálisan új eszme Jézus 
által lépett a világba: a „legyenek mind-
nyájan egyek a szeretetben” gondolat. 
Azóta nincs újító, csak torzító. Ferenc 
pápa nem újító, hanem hűséges a jézu-
si elvekhez. A hegyi beszéd szellemé-
ben egy pont, egy vessző sem hibádzik 
az üzenetéből. Radikálisan hűséges az 
Atyához a Szentlélekben, mint Jézus.

KORONKAI ZOLTÁN
a tartományfőnök sociusa

Igen is, meg nem is. Újító, mert szá-
mos olyan dolgot tesz és mond, ami 
szokatlan, meglepő, ami úgy tűnik, 
más, mint ami korábban volt. Ugyan-
akkor meg nagyon tradicionalista, ab-
ban az értelemben, hogy azt teszi, amit 
az egyház kezdettől fogva: evangelizál. 
A legősibb hagyományokat folytatja te-
hát: hirdeti Jézus örömhírét a ma em-
berének, olyan módon, hogy kortár-
sai megértsék. Az üzenet magja nem 
változott: Isten szeret, és végtelenül ir-
galmas. Az üzenet tulajdonképpen egy 
személy: Jézus Krisztus, aki ugyanaz 
tegnap, ma és mindörökké, és mégis 
szüntelenül új, örök fiatal, örök megle-
petés. Aki őt követi, őt hirdeti, az sem 
lehet más, mint amilyen a Mester:  
Jézus maga is egyszerre újító, és a kez-
detek igazságát hordozza.

HIBA GYÖRGY
jezsuita skolasztikus Rómában

Újra felfedezni, hogy mit jelent keresz-
ténynek, krisztusinak lenni. Visszatérni 
a gyökerekhez, élővé és élesztővé válni, 
összekapcsolódni a világgal és a szenve-
dőkkel. Amit Ferenc pápa tesz, az eny-
nyi: belső megújulásra hív, arra, hogy 
újra találkozzunk Krisztussal, tapasz-
taljuk meg a szeretetét, és éljünk belő-
le. Ez a Szeretet elfogad, megbocsát, és 
kihív saját szűk struktúráinkból, hogy 
meg tudjuk élni keresztény hivatásun-
kat. Ez pedig tanúságtétel és szolgálat. 
Vigasztalni, reményt adni a szomorú-
aknak, és konkrét módon segíteni a rá-
szorulóknak, hiszen „amit e legkisebb 
testvéreim közül eggyel is tettetek, ve-
lem tettétek” (Mt 25,40). Ferenc pápa 
ezt az utat követi, és erre hívja az egy-
házat strukturális és személyes szin-
ten is. Ez az ő megújító tevékenysége, 
amelynek során saját maga jár elöl jó 
példával.
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Lenne ötlete, hogy milyen kérdést 
tegyünk fel nyolc jezsuitának? 
Küldje el az asziv@jezsuita.hu 

e-mail-címre, s lehet, hogy legkö-
zelebb viszontlátja az újságban.

HORVÁTH FERENC
lelkész

Amikor Jorge Mario Bergogliót meg-
választották, ott voltam a Szent Péter 
téren. Nagy tömeg várta az új pápát. 
A legtöbben tanácstalanul néztek kör-
be a neve hallatán. Mindenki mást várt. 
Most biztos jön egy afrikai vagy ázsi-
ai pápa – mondogatták. Erre kilép az 
erkélyre egy egyszerű, szemüveges bá-
csi, és azt mondja: „Jó estét!” Semmi 
Szentírás, világmegnyugtató idézet, se 
propaganda. Aztán azt kérte, imád-
kozzunk érte csöndben, és meghajtot-
ta magát. Teljes csend lett a téren. Egy 
új pápa. Attól, hogy valaki „új”, és egy-
szerűen, érthetően, természetes gesz-
tusokkal, őszintén fejezi ki magát, ami-
ben hisz, amit gondol, még nem biztos, 
hogy „újító”. Viszont azt látom, hogy 
hat az emberekre. Nem csak az egy-
házban.

HORVÁTH ÁRPÁD
a Mária utcai Jézus Szíve-templom 

igazgatója

Ferenc pápa valószínűleg nem úgy fog 
megmaradni az emberek emlékezeté-
ben, mint aki nagyon sok újdonságot 
hozott az egyházba. Én nem nagyon lá-
tom, hogy túl sokat újítana. Ami Ferenc 
pápánál talán mégis markánsan új, az 
a hozzáállása az emberekhez, a hithez, 
Istenhez. Mindenben Krisztus-köz-
pontú. Számára semmi sem lehet fon-
tosabb, mint az élő kapcsolatunk Isten-
nel. És ez a kapcsolat a keresztények 
esetében mindig a Jézus Krisztushoz 
fűződő élő ragaszkodásunk által törté-
nik. Ferenc pápa ritkán beszél csak úgy 
általában Istenről. Annál többet Jézus-
ról. Ez számomra jezsuitaként nagyon 
megnyugtató.

FORRAI TAMÁS
a torontói Szent Erzsébet- 

egyházközség plébánosa

Számomra minden ember újító, aki tel-
jes egészében beleteszi önmagát, talen-
tumait, egyediségét… hittapasztalatát 
a világba. Ferenc pápa ebben az érte-
lemben „újító”. Nem teológiai újító, és 
talán nem is erre van ma szükség. Sok-
kal inkább ahogy megéli és másokkal 
megosztja hitét. Gondoljunk csak arra, 
ahogy megcsókolta a szudáni, egy-
mással hadakozó vezetők lábát, ami-
kor azok végre elkötelezték magukat 
a béke építése mellett. Ha Ferenc pápa 
megújította az evangélium átadásának 
útját, akkor ezt emberi hitelességével és 
a csodásan egyszerű, érthető szimbó-
lumok használatával teszi. Úgy, ahogy 
ez talán jobban el tud érni az emberek 
szívéhez…


